

ARGENTINA

Adoption of the Declaration on the Rights of Indigenous Peoples GA Hall, Thursday 13 September 2007, 10.00 AM.

Argentina has been involved in an active and constructive manner in the extended process that resulted today in the adoption of the Declaration on the Rights of Indigenous Peoples.

At the time of the adoption of the draft by the Human Rights Council, Argentina regretted to be compelled to abstain and not be able to join the affirmative vote in spite of its clear political will in support of the recognition of the rights of the indigenous peoples, and in spite of the fact that most of the norms contained in that draft were in agreement with its proposals.

Argentina also expressed at the time that it was disappointed not to have more time to work on making the references to self determination compatible with the principle of territorial integrity, with national unity and the organizational structure of each State.

Fortunately, the efforts undertaken since in order to resolve this question without affecting the rights contained and protected in this Declaration have been successful, with the addition to the first paragraph in article 46 of the conditions for the application of this Declaration that make it fully compatible with the principles that I have already mentioned.

It is thanks to those efforts and their result that Argentina is today pleased to join all the Member States voting in favor of the adoption of this Declaration and to reaffirm its commitment in support of the due recognition of the rights of indigenous peoples, one of the most legitimate and important matters that the international community needs to attend to.

Adopción de la Declaración sobre los Derechos de los Pueblos Indígenas
Asamblea General, jueves 13 septiembre 2007, 10.00 hs.

La Argentina ha estado involucrada de manera activa y constructiva en el largo proceso de diálogo, entendimiento y negociación que nos ha conducido a la adopción hoy de la Declaración sobre los derechos de los pueblos indígenas.

En oportunidad de adoptarse el texto del proyecto de Declaración en el Consejo de Derechos Humanos, la Argentina lamentó tener que abstenerse y no poder sumarse al voto afirmativo pese a su clara voluntad política a favor del reconocimiento de los derechos de los pueblos indígenas y a que la mayoría de las normas de aquel proyecto coincidían con sus propuestas.

También expresó en aquella ocasión que lamentaba no disponer de más tiempo para poder compatibilizar las referencias al derecho a la libre determinación con el principio de integridad territorial, con la unidad nacional y con la estructura organizativa de cada Estado.

Afortunadamente, los esfuerzos realizados desde entonces para resolver esta cuestión sin afectar los derechos plasmados y protegidos en la Declaración han dado los frutos esperados, a través de la incorporación al primer párrafo del artículo 46 de condiciones de aplicación de esta Declaración que la hacen plenamente compatibles con los principios mencionados.

Es gracias a tales esfuerzos y a sus resultados que la Argentina tiene hoy la satisfacción de poder unirse a todos los países que han votado a favor de la adopción de la Declaración, reiterando su compromiso en favor del debido reconocimiento de los derechos de los pueblos indígenas que es una de las cuestiones más legítimas e importantes que debe atender la comunidad internacional.